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В данной научной статье представлена разработанная научная методика определения расчетным методом явного вида 

функции формфактора излучения гелий-неонового лазера на такой стадии его жизненного цикла, как стадии проектирования. 
Доказано соответствие разработанной методики требованиям реалистичности, воспроизводимости, внятности, 

соответствия цели и задачам, обоснованности и результативности. Наряду с методикой результатом работы также является 
пример решения задачи определения явного вида функции формфактора в виде уравнения спектральной линии лазерного 
излучения гелий-неонового лазера для режима развитой генерации. 

Предложенный в статье методический инструментарий может служить основой для разработки конкретного 
нормативно-технического документа, представляющего практический интерес для научно-производственных предприятий-
разработчиков лазерной техники. 

This scientific article presents the scientific method developed for determining the explicit form of the form factor function of the 
radiation of a helium-neon laser at such a stage of its life cycle as the design stage by the calculation method. 

The compliance of the developed methodology with the requirements of realism, reproducibility, intelligibility, compliance with the 
goals and objectives, validity and effectiveness is proved. Along with the methodology, the result of the work is also an example of solving the 
problem of determining the explicit form of the form factor function in the form of the equation of the spectral line of the laser radiation of a 
helium-neon laser for the developed generation mode. 

According the methodological tools proposed in the article can serve as a basis for the development of a specific regulatory and 
technical document of practical interest for scientific and industrial enterprises-developers of laser technology. 
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